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تیم فوتبال استقلال موفق شد در دیدار برابر مس رفسنجان به چهارمین پیروزی 
خود دست پیدا کرده تا با توجه به کسر امتیاز از تیم های سپاهان و سپس 
پرسپولیس به صدر جدول برسد؛ هرچند مربی این تیم اعتقاد دارد استقلال 
بدون توجه به این موضوع هم اســـتحقاق آن را داشـــت تا در صدر جدول 
قرار داشته باشد. درباره آخرین شرایط استقلال و اتفاقات پیرامونی این تیم 
دقایقی با محمد نوازی، مربی و پیشکسوت آبی ها به گفت وگو پرداختیم 

که متن آن را در ادامه می خوانید. 

صحبت را از خبری که درباره شما منتشر شد آغاز کنیم. گفته می شود در غیاب یوسو 
به عنوان بدنساز جدید استقلال انتخاب شده اید. 

این طور نیست. فقط روز های بازی چون یوسو به ایران نیامده از این لحاظ با 
بچه ها کار می کنیم. در هر صورت سایرین وظایف دیگری را برعهده دارند و 

تقسیم وظایف از ابتدا صورت گرفته است. 

شرایط تیم چطور است؟
وضعیـــت تیم خوب اســـت. مقداری تعطیلی هـــا به ما هم مثل همه 
تیم های دیگر ضربه می زند. با این حال همه هم و غم بچه های ما در این 
مدت این بود که خوب تمرین کنند و تلاش زیادی را به خرج دهند. 
خدا را شـــکر شـــرایط مان خوب بود البته چند نفری را در تیم های 
ملی داشـــتیم که در این مدت در کنار ما نبودند اما بقیه بچه ها 
شـــرایط بدنـــی خود را حفظ کـــرده، خوب تمرین کردند و به خوبی 
هم از پس بازی های دوستانه ای که برگزار کردیم، برآمدند. در ادامه 
هم ملی پوشان اضافه شدند و توانستند در بازی با مس آنچه را که 
سرمربی تیم گفته بود، در زمین پیاده کنند تا 3 امتیاز این دیدار را کسب کنیم. 

دوباره هم که لیگ برتر تعطیل شده است. 
درست است و این مساله باعث می شود تا شرایط بدنی و آمادگی بدنی بچه ها 

مدام تغییر کرده و این موضوع شرایط فنی را با مشکل روبه رو می کند. 

به طور کلی اســـتراتژی اســـتقلال فصل جاری کسب 3 امتیاز از مسابقاتش است یا 
اینکه قصد دارید زیبا و تماشاگرپسند بازی کنید حتی اگر با 3 امتیاز همراه نباشد. 

جام را به تیمی می دهند که زیبا بازی می کند یا بیشترین امتیاز را جمع می کند؟ 
سال گذشته استقلال بهترین بازی ها را انجام داد ولی جام به تیمی رسید که امتیاز 
جمع کرد. در ضمن نکونام حرف خوبی زد و گفت سر هوادار استقلال با یک سری 
بحث ها کلاه می گذارند از جمله همین بحث. به هر حال شـــما باید نســـبت به 
شرایط حریف، نفرات و تاکتیک خود را بچینید تا بتوانید نتیجه لازم را بگیرید. 
نکونام تیمش را براساس تاکتیکی که مسی ها قرار بود برابر ما بازی کنند ارنج کرده 
و تاکتیک مناسب را انتخاب کرده بود. هیچ مشکلی هم نبود و دیدید که بچه ها 
تا جایی که در توان داشتند دویدند و تلاش کردند و در ادامه تعویض های مناسبی 

هم داشتیم و در مجموع هر کسی کارش را به نحو احسن انجام داد. 

چرا در بازی آخر جلوی مس رفسنجان، تیم استقلال در دقایق پایانی تا این اندازه 
سنگین بازی کرد؟ هرچند به نظر می رسد ارتفاع بالای شهر کرمان در این خصوص 

مزید برعلت شده باشد. 
هر کسی نظر شخصی خودش را دارد اما تعطیلات اخیر و اولین بازی بعد از 40 

روز باعث شد تا بدن بازیکنان سنگین باشد. ما در تعطیلات زیاد فشار می آوریم 
و در این مدت هم طبق برنامه ریزی یوسو کارها را پیش بردیم. تعطیلات معمولا 
باعث می شود تا بازیکن از شرایط مسابقه دور شود. هرچقدر هم بازی دوستانه 
برگزار کنید مثل بازی رسمی نمی شود و برطرف کننده نیاز کادرفنی برای دیدارهای 
رسمی نخواهد بود. در بازی رسمی همه چیز عوض می شود؛ هر چند نکونام اعتقاد 
دارد حتی در بازی های غیررسمی نباید شکست بخوریم و باید این بازی ها را هم 
با استراتژی مشخص و اداره کردن شرایط بازی به میدان برویم. تلاش ما هم این 

است روزبه روز بهتر شویم. 

به نظر می رسد تغییرات تاکتیکی در حین بازی یا بازی به بازی باعث می شود از لحاظ 
تاکتیک پذیری به استقلال امسال و بازیکنان این تیم امیدوار شویم. 

بله، درســـت اســـت. البته تمام این صحبت ها به شرایط بازیکنان بستگی دارد. 
اگر بازیکن توان داشته باشد و خوب تمرین و تلاش کند و دوندگی داشته باشد 
می شود تاکتیک های متفاوتی را هم ارائه داد. امروز در فوتبال دنیا دوندگی حرف 
اول را می زند و بچه های ما هم از این قضیه مستثنی نیستند. بازیکنانی که داریم 
در تاکتیک های مختلف عکس العمل مناسبی نشان داده و بازدهی خوبی هم 
داشـــته اند. همان طور که آقا جواد گفت تاکتیک اســـتقلال برای هر بازی شرایط 
خاص خودش را دارد، ضمن اینکه بچه ها هم به خوبی به این فرامین عمل کرده اند. 

می توان با اضافه شدن بلانکو به حل شدن مشکل گلزنی در استقلال امیدوار بود. 
بله، صد در صد. اگر مشـــکل ثبت قرارداد این بازیکن حل شـــود می توانیم از این 
بازیکن هم استفاده کنیم؛ هرچند بازیکنانی مانند رمضانی و مطهری و یکی دو 
بازیکن جوان هم داریم که می توانند بار گلزنی تیم را به دوش بکشند. در هر صورت 
برای ما برتری و موفقیت تیم مهم است و فرقی هم نمی کند چه کسی گل بزند. به هر 
حال همه انتظارها در فوتبال از مهاجمان است. خدا را شکر تا به امروز به نتیجه لازم 
رسیده ایم و مهاجمان ما هم در  تلاشند تا به نحو احسن از وظایف خود بربیایند. 

ان شاءالله بلانکو هم زودتر اضافه شده و می تواند کمک حال مان شود. 

دعوت مهرداد محمدی می تواند خبر خوشحال کننده ای برای کادرفنی باشد که حتی 
در روزهایی که او آماده نبود پشت این بازیکن ایستاد. 

بلـــه، درســـت اســـت. مهرداد هـــم در ابتدا در ترکیب تیم جا نیفتـــاده بود، چون 
بالاخره از اروپا بازگشته و سپس به قطر رفته بود، تفاوت سبک فوتبالی کشورهای 
عربی با ما باعث شـــده بود تا در ابتدا آن طور که باید مهرداد به چشـــم نیاید. او 
کم کم دارد به شـــرایط ایده آل می رســـد. خدا را شـــکر به تیم ملی هم دعوت شد 

و فکر می کنم برای ادامه کار در اســـتقلال  انگیزه لازم را هم دارد و ان شـــاءالله در 
بازی های بعدی هم بتواند به درخشش خود ادامه دهد و خوب کار کند. البته 
کتیک پذیری بچه ها باعث شده  کتیکی ای که اشاره کردید و تا همان بحث تا
است تا ما از همه آنها راضی باشیم. ضمن اینکه کادرفنی هم دارد تلاش خود 

را می کند تا روزبه روز بهتر شویم. 

عده ای استقلال را به صدرنشینی ناحق محکوم می کنند؛ چراکه با توسل به کسر امتیاز 
2 تیم دیگر امروز به صدر رسیده است. شما چه نظری دارید؟

چرا ناحق؟ اگر پنالتی اشتباه علیه ما مقابل سپاهان نمی گرفتند شرایط جدول 
چطور می شـــد؟ حداقل نباید یک امتیاز از آن مســـابقه می گرفتیم. تیم های دیگر 
برعکس ما چقدر از اشـــتباهات داوری ســـود بردند؟ بر ســـر همین سقف بودجه 
امسال چقدر برای استقلال محدودیت ایجاد شد، در حالی که بعضی تیم ها هر 
بازیکنی که خواســـتند خریدند و خودشـــان را تقویت کردند. البته نمی خواهم به 
بحث دلایل کسر امتیاز از تیم ها اشاره کنم چون بحث سقف بودجه به حیطه 
وظایف مدیران مربوط می شود. به نظر این قانون خوبی نبود و به هر حال هر کسی 
هر چقدر بودجه دارد باید در فوتبال هزینه کند، اما اگر قرار به رعایت باشد باید همه 
رعایت کنند و استقلال هم مثل همه تیم ها باید آن را رعایت کند. ما در بازی با 
سپاهان هم که باختیم خیلی خوب بازی کردیم و دیدید که به خاطر اشتباه داوری 
آن گل را دریافت کردیم و می شد اتفاقات دیگری در آن دیدار برای استقلال بیفتد. 
به هر حال داور است و اشتباه می کند، اما ما برای تداوم صدرنشینی تلاش خود را 

می کنیم تا این رتبه را حفظ کنیم. 

یک استوری هم گذاشتید که کلی سرو صدا کرد. 
مـــن فقـــط از تیمـــم حمایت کـــردم. به خاطر هواداران و اســـتقلال این اســـتوری را 
گذاشتم، در غیر این صورت به کسی بی احترامی نکردم و فقط می خواستم حق 
هواداران مان را بگیرم. ما همه برای ســـربلندی اســـتقلال تلاش می کنیم و من هم 

به خاطر تیمم آن حرف را زدم. 

درباره داوری دیدارهای پرسپولیس به خصوص دیدار اخیر این تیم صحبتی ندارید؟
کسانی که مسئولیت این کار را دارند باید این مسائل را پیگیری کنند. 

صحبت پایانی... 
امیدوارم هر عدالتی اتفاق می افتد برای همه یکسان باشد و هیچ مشکلی پیش 

نیاید تا همه تیم ها به اندازه تلاش خود به آنچه استحقاقش را دارند، برسند. 

کـه از عملکـرد و نتایـج تیـم ملـوان  کسـی در فوتبـال پیـدا می شـود  کمتـر 
کـه دومیـن فصـل حضـور خـود در لیـگ  شـگفت زده نشـده باشـد. ایـن تیـم 
برتـر را سـپری می کنـد، همـواره به دلیـل عملکـرد ضعیـف و مشـکلات مالـی 
از رسـیدن بـه موفقیـت دور بـوده، امـا حـالا بـا تحولـی شـگرف، می توانیـم ورژن 
یکنـان  جدیـدی از تیـم ملـوان را ببینیـم. البتـه کـه توقـع نمی رونـد ایـن تیـم بـا باز
معمولی، بودجه کم و تاخیری که در شـروع تمرینات داشـت، بتواند جایگاه 
فعلـی خـود را حفـظ کنـد امـا بـا آنچـه از ملـوان در ایـن شـش هفتـه از لیـگ برتـر 
یاد به گزینه سقوط تبدیل نخواهد شد و اتفاقات سخت  دیدیم به احتمال ز

فصـل قبـل را تجربـه نمی کنـد. 

  ملوان متحول شده است
چــه کســی فکــرش را می کــرد ملــوان پــس از ۶ هفتــه از رقابت هــای لیــگ برتــر 
در جایــگاه ششــم جــدول رده بنــدی قــرار بگیــرد. عملکــرد فوق العــاده ایــن 
ی مــورد توجــه قــرار گرفتــه بلکــه مقایســه آن بــا آنچــه  تیــم نه تنهــا در لیــگ جــار
فصــل گذشــته بــر تیــم ملــوان گذشــت علاقه مندانــش را شــگفت زده می کنــد. 
گردان مهــدی تارتــار در حالــی بــا ۱0 امتیــاز در رده ششــم جــدول رده بنــدی  شــا
ی  قرار دارند که تنها 4 گل خوردند و ۹ گل به ثمر رســاندند. 3 برد، یک مســاو
ی اســت. ایــن تیــم در هفته  و ۲ باخــت حاصــل عملکــرد آنهــا طــی ۶ هفتــه  جــار
اول مقابــل ذوب آهــن، هفتــه دوم برابــر اســتقلال و در هفتــه ســوم بــه مصــاف 
ی  فــولاد رفــت. آنهــا در ادامــه بــا گل گهــر ســیرجان، پیــکان تهــران و نســاجی بــاز
ی صنعت نفــت قــرار می گیرنــد. بــا نگاهــی  کردنــد و هفتــه آینــده نیــز رو  در  رو
ــد،  ــر گذران ــه پشت س ــی ک ــویم، رقابت های ــه می ش ــوان متوج ــم مل ــه تی ــه قرع ب
ی هــای راحتــی نبــوده و در همــان شــروع مقابــل تیم هــای پرســتاره ای مثــل  باز
ــا  یــادی ت اســتقلال، گل گهــر و فــولاد قــرار گرفتــه اســت؛ هرچنــد هنــوز زمــان ز
اتمــام لیــگ برتــر باقی مانــده و جــدول ممکــن اســت بارهــا دســتخوش تغییــر 
شــود، امــا از آنجــا کــه هیچ وقــت ملــوان را اینقــدر منســجم، پرقــدرت و قابــل 
اعتمــاد ندیــده بودیــم شــاید بایــد اعتــراف کنیــم فصلــی کــه ایــن تیــم بــا مهــدی 

تارتــار می گذرانــد بهتریــن فصــل فوتبالــی آنهاســت. 

  تارتار به بازی هجومی علاقه مند شد
ی  یار زارع حاضر به قبول مربیگری ملوان نبود، پژمان نور در روزهایـــی کـــه ماز
نمی خواست مسئولیت تیمی را که از آینده آن خبر نداشت بپذیرد و مربیان 
یســـی و محمد ربیعـــی و چند نفر دیگـــه هم به دلیل  دیگـــری چـــون عبدالله و
ی با آن نشـــدند، این مهدی تاتار بود که با  مشـــکلات مالی حاضر به همکار
وجود موانع بسیار درنهایت مسئولیت تیم ملوان را برعهده گرفت. در آن مقطع 
یکنان فصل گذشته و نبودن  تارتار به دلیل برخی مشکلات مالی، بدهی به باز
انســـجام مدیریتی برای قبول این پســـت بســـیار تحت فشار بود، اما درنهایت 
بـــا وعده هایـــی که دنیامالی و ســـایر اعضای هیات مدیره به این مربی دادند 
و البته تســـویه بخشـــی از بدهی های فصل گذشـــته، او سرمربی ملوان شد. با 
، باتجربه ترین مربی لیگ برتر با  این حال هرگز کسی فکر نمی کرد از تیم تارتار
آن اتوبوس های معروفش تیمی چنین هجومی ببینیم. به نظر می رسد نه تنها 
یادی در بین  ملوان که ســـرمربی آنها نیز متحول شـــده است. تارتار تغییرات ز
، عملکردی فراتر از چیزی  یکنان تیمش ایجاد کرد و اتفاقا نتیجه این تغییر باز
بود که فکر می کردیم. او آخرین مربی لیگ برتری بود که تیمش را انتخاب کرد. 
ینـــات و یارگیـــری برای ملوان با تاخیر انجام شـــد. جالب اینکه  از ایـــن رو تمر
که نســـبت به فصل گذشـــته  این تاخیر تاثیری در عملکرد آنها نداشـــت؛ چرا
نه تنها بد عمل نکردند بلکه بسیار بهتر هم بودند. شاید تیم ملوان به واسطه 
مربی ای با تفکرات دفاعی ششـــمین خط دفاعی برتر لیگ را داشـــته باشـــد، 
اما جالب است بدانید که بر خلاف انتظار با ۹ گل زده، بعد از تیم سپاهان، 
دومیـــن تیـــم هجومـــی لیگ برتر تا این لحظه اســـت؛ هرچنـــد آنها چهار گل از 
ی ها نیز نشـــان  ی بـــا فولاد به ثمر رســـاندند اما در دیگر باز ایـــن ۹ گل را در بـــاز
یکنان آنها وجود دارد و همین حالا هم  دادنـــد میـــل بـــه تهاجم و گلزنی بین باز
جایـــگاه دوم برتریـــن گلزنان لیگ برتر را مســـعود زائر کاظمینی و رضا جعفری 
هر کدام با سه گل به خود اختصاص دادند. این نشان می دهد مهدی تارتار 
کتیـــک هجومی را نیز به خوبی  کـــه بـــه مربی تدافعی و محتاط مشـــهور بود، تا

می شناسد و از آن استفاده می کند. 

  قدرت سکو
ی کسب کرده که هر  ی اخیر سه پیروز همان طور که گفتیم ملوان از شش باز
ی در مسابقات خانگی به دست آمده است. این نشان می دهد تیم  سه پیروز
گر بتواند این روند خود  ملوان از امتیاز میزبانی به خوبی اســـتفاده می کند و ا

یخی  را حفـــظ کـــرده و تا پایان لیگ به همین شـــکل ادامه دهد جایگاهی تار
برای خود رقم خواهد زد. 

عمده امتیاز میزبانی ملوان، هواداران پرشور این تیم هستند. هوادارانی که طی 
مدت ۵4 سال اخیر همواره حامی تیم شان بوده و متعصبانه از آن حمایت 
ی سکوهای ورزشگاه سیروس قایقران  کردند. فقط کافی است یک بار رو
بندر انزلی در بین هواداران این تیم نشسته باشید. چنان شور و هیجانی 

را حس می کنید که باور کردنی نیست. هواداران ملوان همواره جزء برترین، 
 ، اصیل ترین و پرشورترین هواداران ایرانی بودند و حالا با یک امتیاز بیشتر
بانوان انزلی چی نیز از آنها حمایت می کنند. زنان هوادار ملوان در حالی که 
محدودیتی برای تعداد حضورشـــان در ورزشـــگاه وجود نداشت بخشی از 

کنون  سکوها را به خود اختصاص دادند . جالب است که از ابتدای فصل تا
از علاقه آنها نسبت به تیم شان و میل شان به حضور در ورزشگاه کم نشده و 
یاد از تیم شان حمایت  همچنان با همان شور و اشتیاق سابق با همان تعداد ز
می کننـــد. جالـــب اینکه هماهنگی خاصی بین هواداران زن و مرد حاضر در 
ورزشـــگاه ســـیروس قایقران وجود دارد و آقایان خیلی زود هواداران خانم را در 
جمع مشوقان پذیرفتند. تشویق های هماهنگ هدفمند و حمایت گونه بدون 
فحاشـــی و در فضایـــی کاملا خانوادگی چنـــان تاثیری در عملکرد تیم ملوان 
داشته است که حالا آنها از ۶ بازی گذشته ۱0 امتیاز ارزشمند دارند عملکردی 

که در مقایسه با فصول گذشته اصلا قابل قیاس نیست. 
اتحاد و فضای جذاب و جو دوست داشتنی که هواداران ملوان در ورزشگاه 
ی ملوان  سـن  سـیروس از خود به نمایش گذاشـتند، درنهایت نتیجه داد. باز
و نسـاجی اوج هیجـان دربـی شـمالی ها بـود. همیـن حمایت هـا باعـث شـد 
ی بـه ثمـر برسـاند. شـور و  گل 3 امتیـاز ی یـک  تیـم ملـوان در دقیقـه ۹۲ بـاز
یکنان و سـرمربی  ی باز نشـاط هواداران ملوان مسـری اسـت و تاثیر خود را رو
ی بـا نسـاجی را  گـر عکس العمل هـای تارتـار در بـاز تیـم نیـز گذاشـته اسـت. ا
دیـده باشـید، خـود گـواه ایـن ادعاسـت. در حالی کـه کمتـر چنیـن رفتارهـای 
هیجانـی ای از تارتـار دیـده بودیـم، امـا به نظـر می رسـد او نیـز خـوی هـواداران 
پرشـور ملـوان را بـه خـود گرفتـه و حـالا چهـره دیگـری از ایـن مربـی نسـبت بـه 
فصـول قبـل می بینیـم. تاتـار پیـش از ایـن نیـز مربـی تیم هـای پر هوادار و پرشـور 
بوده است اما به نظر می رسد او در این چند ماه خوی انزلی چی ها را گرفته و 
یکـن جوان هیجان زده می شـود؛  پـس از موفقیت هایـش بـا ملـوان مثـل یـک باز

! این اسـت قدرت سـکو
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گر عدالتی هست باید برای همه تیم ها باشد ا
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جادوی سکوها ملوان را متحول کرد

نسخه جدید تارتار؛  تهاجمی و پرهیجان

هاشمی نسب معمار ساختار دفاعی استقلال

تیم فوتبال استقلال در پنج دیدار گذشته خود تنها یک گل دریافت کرده و در چهار دیدار دیگر این تیم موفق شده است با توجه به انسجام و استحکام 
خط دفاعی خود، دروازه اش را بسته نگه داشته و کلین شیت کند. در واقع نکته امیدوار کننده در استقلال امسال به انسجام خط دفاعی این تیم مربوط 
می شود. جایی که این تیم با وجود تغییرات فراوان تا به امروز بسیار خوب عمل کرده است. نکته قابل توجه اینکه شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« در 
این خصوص به این موضوع مربوط می شود که به هر حال جواد نکونام، سرمربی استقلالی ها در حین تمرینات و بازی های آبی پوشان تاکید بسیاری 
دارد که در ابتدا سیستم دفاعی کل تیم باید قوی و مقتدر ظاهر شده و سپس تیم به حمله و گلزنی فکر کند. در این خصوص از تمرینات استقلال 
خبر می رسد که مهدی هاشمی نسب، مربی محبوب استقلالی ها که مدت ها بر سر اضافه شدن وی به کادرفنی آبی ها مباحثی مطرح شده و این 
چهره درنهایت بعد از آغاز رقابت ها به کادرفنی اضافه شد، به صورت ویژه در حال کار روی خط دفاعی استقلال است. این چهره به صورت روزانه 
نکات دفاعی را به بازیکنان گوشزد می کند و با بازیکنان کار می کند. وظیفه کار کردن درباره پوشش صحیح مدافعان تا نحوه درست دفع کردن توپ 

و گوشزد کردن سایر نکات و در مجموع تمامی کارهای مربوط به مدافعان در تمرین را مدافع سابق آبی ها برعهده دارد.
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